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قیمت )به تومان(نوع سکه
1/642/000سکه تمام طرح جدید
1/591/000سکه تمام طرح قدیم

801/000نیم سکه
501/000ربع سکه

341/000گرمی
153/700هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/809دلار
5/874یورو
6/930پوند

1/316لیر ترکیه
1/362درهم امارات

رئیس  اتحادیه کفش دســت دوز تهران گفت: 
براساس آمار رسمی سازمان تجارت جهانی، واردات 
کفش به ایران از 490 میلیون دلار در سال 2016 به 
520 میلیون دلار در سال 2017 افزایش یافته است.
رسول شــجری در گفت وگو با خبرگزاری فارس با 
انتقــاد از واردات بی رویه کفش اظهار کرد: ســؤال ما از 
وزارت صنعت این اســت که چه کســی و به چه دلیل 
مجــوز واردات به واردکنندگان کفش می دهد، در حالی 
که تولید کنندگان کفش در کشور توان تولید با کیفیت 
را دارنــد.  چرا وزارت صنعت بــه جای حمایت از تولید 
داخلی، با دادن مجوز واردات باعث نابودی تولید این کالا 
در کشــور می شود؟ چرا اجازه فعالیت برندهای خارجی 
که بیشتر شبیه به مافیا هستند، در کشور داده می شود، 
درحالی که بنگاه های تولید کفش یکی پس از دیگری در 

حال تعطیلی است.
وی با بیان اینکه براساس آمار، میزان واردات کفش 
به ایران در سال 2017 نسبت به سال 2016 حدود 25 
درصد افزایش یافته اســت، افزود: براساس آمار رسمی 
ســازمان تجارت جهانی، واردات کفش به ایران در سال 

با افزایش 25 درصدی نسبت به پارسال

520 میلیون دلار کفش وارد ایران شد!

2016 بــه میزان 490 میلیون دلار بوده که این رقم به 
520 میلیون دلار در سال 2017 افزایش یافته است. 

رئیس  اتحادیه کفش دست دوز تهران بیان داشت: این 
در حالی است که گمرک جمهوری اسلامی ایران میزان 
واردات کفش و ســایر کالاهای مورد نیاز این صنعت را 
29 میلیون دلار طی 10 ماهه ســال 96 اعلام کرده که 

بررســی ما نشــان می دهد، از این رقم 15 میلیون دلار 
به واردات خود کفش اختصاص داشــته است. شجری 
با  اشــاره به اینکه حدود 25 برند خارجی عرضه کفش 
در ایران فعالیت می کنند، بیان داشت: در کشور توانایی 
تولید کفش برای 400 میلیون نفر را داریم، در حالی که 
دســت اندرکاران این صنعت با 50 درصد ظرفیت خود 

کار می کنند و روزبه روز بر مشکلات آنها افزوده می شود. 
وی با انتقاد از واردات کفش از ترکیه، ایتالیا و چین 
بیان داشــت: این در حالی است که این کشورها و سایر 
کشــورهای اروپایی با قوانین سخت گیرانه اجازه واردات 
کفش را به ما نمی دهند.  به عنوان مثال اگر ما بخواهیم 
کفشی را به اروپا صادر کنیم، آنها از ما می خواهند که چرم 
کفش سموم زدایی شود و با توجه به اینکه این امکان برای 
ما وجود ندارد، به طور کل کشــورهای اروپایی صادرات 

کفش ایران و حتی آسیا را قفل می کند. 
رئیس  اتحادیه کفش دســت دوز تهران با بیان اینکه 
کفــش به صورت قانونــی و غیرقانونی به کشــور وارد 
می شود، گفت: گمرک با قوانین سخت گیرانه مانع واردات 
مواد اولیه کفش برای تولید داخلی می شــود. وقتی یک 
واردکننده مجاز مواد اولیه با مشکلات بسیار زیادی برای 
واردات مواجه می شود، ترجیح می دهد کفش وارد کند 
یــا از راه های دیگر اقدام بــه واردات کند. ضمن اینکه 
سیســتم بانکی کشــور علیه تولید است. اگر همه چیز 
برای تولید کننده مهیا باشد، سود تولید 10 درصد است، 
در حالی که سود تسهیلات بانکی بالای 18 درصد است. 

وزارت ارتباطات هر یک از اپراتورهای همراه اول 
و ایرانسل که بخشی از اطلاعات خصوصی کاربران را 
در اختیار برخی سایتها قرار داده اند، تنها به پرداخت 

دو میلیارد تومان جریمه کرد.
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرده است: 
گزارش های دریافتی از مشترکین اپراتورهای همراه اول و 
ایرانســل حاکی از آن بود که در هنگام استفاده کاربران از 
اینترنت همراه و ورود به برخی سایت ها، شماره مشترکین 

در اختیار سایت پذیرنده قرار گرفته است.
در گــزارش وزارت ارتباطات آمده اســت: اپراتورهای 
مذکور با برخی از شــرکت ها به منظور تسهیل در فرآیند 
پرداخت برخط و ورود کاربران به ســامانه های مورد نیاز، 
شــماره مشترکین را طبق روش Header Enrichment و با 
ضوابط خاص امنیتی در اختیار برخی شــرکت های طرف 
قرارداد می گذاشــتند که در این بین به دلیل  اشــتباه در 
تنظیمات امنیتی بعضی از شــرکت های طرف قرارداد با 
اپراتور، موجبات سوءاستفاده از شماره مشترکین در راستای 

ارسال پیامک تبلیغاتی فراهم شده بود.

وزارت ارتباطــات که در این بیانیه از اتفاق رخ داده به 
عنوان »اشتباه و کاستی« یاد کرده)!(، درباره سایر اطلاعات 
افشا شده احتمالی شفاف سازی نکرده و گفته است: نقض 
هدفمند حریم خصوصی مشــترکین توســط اپراتورهای 
مذکور رخ نداده است ولی اشتباه و کاستی اپراتورهای تلفن 
همراه در کنترل موضوع و مشکلاتی که در تنظیمات این 
سرویس توسط شــرکت های طرف قرارداد اپراتور وجود 

داشته، موجب سوءاستفاده شده است.
گفتنی اســت حدود سه هفته قبل هم وزیر ارتباطات 
درباره این موضوع گفته بود: ظاهراً اپراتورهای تلفن همراه 
از طریق آی پی آدرس، شماره مشترکان را استخراج و برای 
آنها تبلیغات ارسال می کنند که بنده دستور جلوگیری و 

توقف این کار را دادم.
 آذری جهرمی در ادامه با  اشــاره بــه خلأ قانونی در 
ایــن حوزه گفته بود: واقعاً با توجه به اینکه خلأ قانونی در 
این بخش داریم، فعلًا با نظام ســلیقه به برخورد با چنین 

اقداماتی می پردازیم.
همانطور که اظهارات وزیر نشان می دهد، درباره حفظ 

حریم شــهروندان در حوزه ارتباطات سیار مشکل قانونی 
وجود دارد، اما دولت در این سال ها چه کاری برای پوشش 

این خلأ انجام داده است؟
دولت روحانی از حدود چهار ســال پیش با آب و تاب 
فراوان و تبلیغات گسترده، منشور حقوق شهروندی را مطرح 
و سال گذشته –دقیقا در ماه های منتهی به انتخابات- از آن 
رونمایی کرد ولی سؤال این است که آیا حفظ حریم مردم در 
منشور حقوق شهروندی دولت جایی نداشته است که وزیر 
ارتباطات از خلأهای قانونی در این حوزه سخن می گوید؟

ســال 93 که بحث شناسایی افراد پردرآمد و بررسی 
حســاب های بانکی برای حذف آنها از لیست یارانه بگیران 
داغ بود، رئیس جمهور در یک گفت وگوی زنده تلویزیونی 
درمورد شناسایی پردرآمدها از معذوریت دولت برای دخالت 

در زندگی خصوصی شهروندان صحبت کرد.
روحانی آذرماه ســال جاری تأکید کرد که »منشــور 
حقوق شــهروندی تبلیغات انتخاباتی نیست« و در مراسم 
راهپیمایی 22 بهمن گفــت: »مردم را راحت بگذاریم در 
حریم خصوصی مردم دخالت نکنیم حریم خصوصی مردم 

از آن مردم است«.
با این حساب باید پرسید که دولت این بخش مهم از 
حقوق شهروندان، یعنی حفظ حریم خصوصی آنها در حوزه 
ارتباطات را فراموش کرده و یا اساســا این مورد را چندان 
مهم نمی داند؟ اگر این موضوع برای دولت مهم است، چرا 
هر کدام از اپراتورهای متخلف تنها به پرداخت دو میلیارد 
تومان جریمه می شوند؟ آیا حقوق شهروندی تنها یک بازی 
برای ســر کار گذاشتن مردم بوده است؟ این دو اپراتور هر 
سال میلیاردها تومان سود کسب می کنند و این ارقام برای 

آنها شوخی است!
گذشته از میزان سود کسب شده، مرداد امسال پایگاه 
خبری بیزنس لایو، با انتشار یک گزارش، نوشت: شرکت ام 
تی ان آفریقای جنوبی که بخشی از سهام شرکت ایرانسل 
ایران را در اختیار دارد، تاکنون 12 میلیارد رند )معادل 890 
میلیون دلار( از سود سهام خود را از ایران خارج کرده است.
بنابراین برخی اپراتورها–از روی عمد یا ســهو- زمینه 
را برای درز اطلاعات مردم فراهم کرده اند، اما دولت با این 

جریمه ها آنها را نوازش می کند.

ایرانسل و همراه اول اطلاعات خصوصی مشترکان را فروختند
و فقط ۴ میلیارد تومان جریمه شدند!

گروه اقتصادی-
اتمــام وعــده رئیس بانک مرکزی  با وجود 
درخصوص بازگشــت آرامش به بازار ارز در بهمن 
و اسفند، نه تنها این موضوع اتفاق نیفتاد بلکه با 
افزایش مجــدد قیمت دلار، همان آرامش نصف و 

نیمه قبلی هم از بین رفت! 
اواخر دی ماه سال جاری بود که ولی ا... سیف، رئیس 
 کل بانک مرکزی در یکی از صفحات اجتماعی خود اعلام 
کرد: »با کمال تعجب بعضی به محض مشاهده تغییراتی 
در قیمت ارز شتاب زده تر از دلال ها و سوداگران نسبت به 
بزرگ نمایی آن اقدام می کنند... بر اساس روند هر ساله نرخ 
ارز در ماه های بهمن و اسفند، مسیر کاهشی پیدا می کند.«
بــا وجود این وعده، یک روز بعد از اینکه وی از آرام 
شــدن بازار خبر داده بود، قیمت دلار برای اولین بار از 
4500 تومان عبور کرد تا بازار ارز با یک واکنش منفی، 

ماه بهمن را آغاز کرده باشد. 
با این حال، رئیس  بانک مرکزی در هشتم بهمن ماه 
بــاز هم وعده کاهش نــرخ ارز را داد و گفت: »تا حدود 
زیــادی کاهش نرخ ارز در بازار ادامه خواهد یافت، البته 
ایــن کاهش در حد اعدادی خواهد بود که حبابی در آن 
وجود نداشته باشــد.« اما این بار هم سخنان وی تاثیر 
معکوس بر بازار گذاشت و با گذشت یک هفته )در نیمه 

 برخلاف وعده سیف

 اسفند هم تمام شد و دلار ارزان نشد

بهمن ماه( قیمت دلار با عبور از 4800 تومان یک رکورد 
شگفت انگیز دیگر را به ثبت رساند تا بازار ارز کشور یکی 

از ملتهب ترین دوران خود را سپری کرده باشد. 
در نهایت؛ وی در اوایل اسفند ماه پس از ناکام ماندن 
وعده هایش در زمینه کاهش قیمت دلار گفت: من راجع 
به قیمت چیزی نمی گویم!!به هر حال دیروز قیمت دلار 

4809 تومان بوده )بگذریم که مشخص نیست اصلا ارزی 
فروخته می شود یا نه( و باید پرسید اگر قرار بود در بهمن 
و اسفند وضعیت بازار ارز بهتر شود، چرا قیمت دلار بیش 

از 300 تومان افزایش یافته است؟ 
مهلت وعده رئیس  بانک مرکزی در حالی رو به پایان 
اســت که عملکرد دســتگاه زیر نظر او )بانک مرکزی( 

درخصــوص تعادل بخشــی به بازار ارز بســیار ضعیف 
تلقی می شــود، چراکه بر خلاف آنچه سیف وعده داده 
بود، آرامش به بازار برنگشــت و دلار همچنان صعودی و 
بی ثبات است. البته وعده های محقق نشده رئیس  بانک 
مرکزی محدود به این نیست و می توان عدم توفیق وی 
درباره تک نرخی شدن نرخ ارز را هم به آن اضافه کرد. 

سکه غیر قابل مهار شد! 
از ســوی دیگر، روز گذشــته قیمت سکه هم روند 
افزایشــی خود را سرعت داد تا با ثبت ارقام چشمگیری، 

رکورد های جدیدی در این زمینه ثبت کرده باشد. 
قیمت سکه طی 15 روز اخیر دقیقا 100 هزار تومان 
افزایش داشته که در نوع خود شگفت آور است، افزایشی 
که نهایتا قیمت سکه را تا یک میلیون و 642 هزار تومان 
رســانده است. ارزش ذاتی سکه که حدود یک میلیون و 
503 هزار تومان پیش بینی شده، نشان می دهد در حال 
حاضر، قیمت ســکه رقمی در حــدود 160 هزار تومان 
حباب داشــته و غیر واقعی اســت. چند روز پیش هم 
محمد کشتی آرای، عضو هیئت مدیره اتحادیه طلافروشان 
از حباب 100 تا 120 هزار تومانی قیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح جدید خبر داد و گفت: مانند سال های گذشته 
در آستانه عید نوروز تقاضای موجود در بازار سکه و طلا 

به شکل سنتی افزایش یافته است.

یک کارشناس اقتصادی اعلام کرد: کاهش ارزش پول ملی صادرات 
و بازار داخلی را دچار اختلال می کند. 

حسین همایی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درمورد تاثیر کاهش 
ارزش پــول ملی بر صادرات اظهار کرد: عده ای معتقدند که با کاهش ارزش پول 
ملی صادرات رونق می گیرد و اقتصاد کشور هم چون سیاست اقتصادی چین پویا 
می شود، درحالی که چنین چیزی با واقعیت های اقتصادی کشورمان صدق نمی کند.

وی افزود: اگر ارزش پول ملی کاسته شود، خرید مواد اولیه از خارج از کشور با 
گرانی مواجه می شود و در نتیجه فرآورده های داخلی با قیمت تمام شده بیشتری 
روانه بازارها می شــود. در این حالت علاوه بر اینکه بازارهای خارجی را از دســت 

می دهیم، بازار داخلی هم با رکود رو به رو می شود.
کارشناس امور اقتصادی بیان کرد: کاهش ارزش پول باعث می شود تا واردات 
ماشین آلات، مواد خام و مواد نیمه ساخته شده که در تولید داخل دخیل است، با 
سختی رو به رو شود و در نتیجه رقابت میان محصول نهایی داخلی با کالا خارجی 
سخت شود.همایی ادامه داد: کاهش ارزش پول ملی علاوه  بر اینکه صادرات و بازار 

داخلی را دچار اختلال می کند، به سایر بخش ها هم آسیب می زند. 
وی اضافه کرد: پایین آوردن ارزش پول علاوه بر اینکه به اقتصاد خرد و کلان 
کشور آسیب می رساند، باعث افزایش ناعدالتی در جامعه هم می شود، چراکه به 

تورم دامن می زند و بیشترین فشار به اقشار ضعیف وارد می شود. 
بانک مرکزی نتوانست به اندازه کافی تقاضای دلار را پوشش دهد

در همین راســتا، علینقی مشــایخی در گفت وگو با خبرگــزاری فارس، در 
مورد تحولات اخیر بازار ارز و رویکرد بانک مرکزی نسبت به افزایش نرخ در بازار، 
اظهار داشت: وقتی نقدینگی زیاد و تورم داخلی بیشتر از تورم خارجی می شود، 
پتانسیل جهش دلار ایجاد می شود و به یک تلنگر برای افزایش نیاز دارد. امسال 
افزایش نرخ ارز شــدیدتر بود و بانک مرکزی نتوانســت تقاضای دلار را به اندازه 

کافی پوشش دهد و هیجان در بازار ایجاد شد.
وی با تاکید بر اینکه تزریق دلار در بازار شیوه غلطی است، افزود: هر کسی 
گشــایش اعتبار برای واردات کالا می کند، باید از طریق بانک باشــد و هر کسی 
کالایی صادر می کند، باید ارز خود را در سیســتم بانکی با قیمت آزاد بفروشــد. 
وقتــی این اتفاق نمی افتد، ارز در خارج از کشــور باقی می ماند و با توجه به بالا 
بودن تورم داخلی نسبت به تورم وارداتی، کشش واردات بیشتر می شود و قاچاق 
نیز جذابیت بیشتری پیدا می کند.این کارشناس اقتصادی در مورد نوسانات اخیر 
بازار بیان کرد: درست است که تورم کاهش داشته، اما قدرت خرید ریال کاهش 
یافته و نسبت آن بیشتر از قدرت خرید دلار است، در نتیجه ارزش ریال افت کرده 
است و این موضوع در مدت طولانی انباشت می شود و منجر به جهش می شود.

مشــایخی تلنگر مورد نیاز افزایش دلار را عرضه ناکافی دلار در بازار دانست 
و گفت: شاید در مقطعی بانک مرکزی دلار کافی برای  عرضه نداشته باشد و در 
این حالت قیمت جهش می کند، پس از آن با هیجان ایجاد شــده عده ای دنبال 
تبدیل ریال به دلار هستند که تقاضا و قیمت را تشدید می کند. سیکل معیوبی 
به راه می افتد و اگر کنترل نشــود صف های طولانی ایجاد می شــود و اکنون هم 

وجود دارد، چون هیجان نخوابیده است.
وی اضافه کرد: با کنترل خریداران بزرگ و دستگیری تعدادی از دلالان هیجان 

کنترل شد، اما هنوز صف داریم که مربوط به تقاضای خرد است.

یک کارشناس اقتصادی:

کاهش ارزش پول ملی 
صادرات را مختل می کند

مدیرعامل اتحادیه مرغداران مرغ تخم گذار اعلام کرد: آرامش 
نسبی در بازار تخم مرغ ایجاد شده و قیمت این محصول به حدود 
کیلویی 6 هزار و 500 تومان رســیده و مسلما قیمت در روزهای 

پایانی سال بیشتر فروکش خواهد کرد.
رضا ترکاشــوند در گفت وگو با ایسنا اظهارکرد: بازار تخم مرغ با بازار 
بسیاری از محصولات کشاورزی در سال جاری متفاوت بوده است، چراکه 
تــوازن عرضه و تقاضا به دلیل شــیوع آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان و از 
بین رفتن حجم زیادی از گله های مولد که به حدود 45 درصد می رسد، 
به هم خورده بود و ســبب شــد تا روزانه حدود 700 تا 800 تن کاهش 

عرضه در بازار به وجود بیاید.
وی افزود: اقدامات به گونه ای انجام شد تا بتوانیم آسیب های ناشی از 
کاهش به وجود آمده در ســطح عرضه را به حداقل برسانیم که می توان 
به واردات و جایگزینی تولید برای جبران کســری عرضه اشاره کرد. البته 
در این میان میزان واردات طی ماه های گذشته به گونه ای نبود که بتواند 

بازار را کنترل کند.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران مرغ تخم گذار با بیان اینکه هنوز اعداد 
و ارقام مشــخصی هم برای واردات صورت گرفته اعلام نشده بیان کرد: 
برخی از مسئولان اعلام کردند که برای واردات 66 هزار تن تخم مرغ مجوز 
بهداشتی صادر کرده اند اما باید دید چقدر از این مجوزها به صورت عملی 

به واردات تخم مرغ منجر شده است.
ترکاشــوند ادامه داد: البته شرکت پشتیبانی امور دام پس از ناکامی 
بســیاری از تاجران و وارد نشدن تخم مرغ به اندازه کافی به این مسئله 
ورود پیدا کرده و به نظر می رســد حدود 10 هزار تن از این محصول را 

وارد و در بازار عرضه کرد.
وی همچنین بر این نکته هم تأکید کرد که واردات به تنهایی نمی تواند، 

بازار تخم مرغ را تنظیم کند.
مدیرعامل اتحادیه مرغ داران مرغ تخم گذار در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر اینکه گفته می شود قیمت تخم مرغ در مرغ داری ها به کیلویی 8 هزار 
تومان رســیده است، گفت: به هیچ وجه این اعداد و ارقام درست نیست 
و اتفاقا طی هفته گذشــته قیمت این محصول روند کاهشی داشته و به 
نظر می رسد تا چند روز آینده تخم مرغ به قیمت منطقی خود بازگردد.

ترکاشــوند اعلام کرد: گرچه طی هفته های گذشــته نوسان قیمت 
تخم مرغ همچنان ادامه داشــت اما نســبت به هفته های قبل از آن بازار 
آرام تری داشتیم چرا که قیمت ها رها شده نبود و حتی در صورت افزایش 

قیمت کاملا کنترل شده بودن آن مشهود به نظر می رسید.
وی افــزود: طی روزها و هفته های آینده تقاضا برای تخم مرغ کاهش 
پیدا می کند و همین عامل ســبب می شود تا نوسانات بازار این محصول 
نیز کمتر شود و البته واردات انجام شده از طریق بخش خصوصی و دولتی 
و اقدامات صورت گرفته در راســتای جایگزینی تولید تخم مرغ و افزایش 

سن گله های مولد از عوامل مهم کنترل و تنظیم بازار تخم مرغ است.
این مقام مسئول عنوان کرد: صنعت تخم مرغ هیچ یارانه  دولتی ندارد 
و نمی توان از این صنعت کاملا خصوصی انتظار داشت در چنین شرایطی 

نوسان نداشته باشد.
به گزارش ایســنا، آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان که از اواخر شهریور 
و اوایل مهر ماه پارســال به جان مرغداری های ســنتی و صنعتی کشور 
افتاد. کار به جایی رســید که در ســال 1396 و به دلیل کمبود تولید 
و عرضه تخم مرغ ناشــی از معدوم ســازی بیش از حد این محصول و 
گله های مولد طیور تخم گذار، وزارت جهاد کشــاورزی پس از ســال ها 
رضایــت داد تا دوباره تخم مرغ های خارجی پایشــان در بازار ایران باز 
شــود اما با این وجود همچنــان قیمت این محصــول پروتئینی رو به 
افزایــش بود و گویا بازار تخم مرغ نمی خواســت آرام بگیرد که البته به 
گفتــه مدیرعامل اتحادیه مرغداران مرغ تخم گذار، بازار این محصول رو 
 به کاهش اســت و در ادامه نیز شــاهد منطقی تر شدن قیمت تخم مرغ

 خواهیم بود.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران مرغ تخم گذار اعلام کرد

کاهش قیمت تخم مرغ 
در روزهای باقیمانده سال

نماینــدگان کارفرمایی و دولت با حضور در یک برنامه تلویزیونی بر 
پایین بودن سطح حقوق  و دستمزد کارگران اعتراف کردند.

به گزارش خبرگزاری فارس، اسماعیل ظریفی آزاد، مدیرکل روابط کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در برنامه گفت وگوی ویژه خبری با اشاره به اینکه یکی 
از پایین ترین نرخ های دستمزد در دنیا متعلق به ایران است ، اظهار داشت: یکی از 
بزرگ ترین مشکلات در سطح کشور ، پایین بودن حقوق و دستمزد است. ضمن 
اینکه مفهوم سهم جبران خدمت در هزینه تمام شده کالا و خدمات باید در نظر 
گرفته شود. تمام هزینه های نیروی انسانی تحت عنوان سهم جبران خدمات است 
و این ســهم در تمام دنیا اندازه گیری می شود و ما هم نیز اندازه گیری می کنیم.

همچنین جمال رازقی جهرمی؛ نماینده کارفرمایان با اشاره به اینکه زیبنده نیست 
که در جمهوری اسلامی ایران فردی زیر خط فقر زندگی کند، افزود: صنایع کوچک 
و متوســط موتور پیشران اقتصاد کشور هستند که می توانند اشتغال ایجاد کنند ، 
درحالیکه دچار بحران قیمت تمام شــده هستند. ضمن اینکه نظام بانکی کشور 
بیشــتر از همه به تولید فشار می آورد، مسئولان کشور کلمه اشتباه کرده ام را یاد 
نگرفته اند.  نماینده کارفرمایان ادامه داد: تا زمانی که مشــکلات تولید حل نشود، 
نمی توان دستمزد کارگر را تأمین کرد. آنهم در حالیکه کارگر عملًا به صورت نقدی 

حدود یک میلیون و 750 هزار تومان دریافت می کند.
 رازقی جهرمی افزود: در نظام بانکی کشــور 260 هزار میلیارد تومان ســود 
ســپرده شناسایی شده و کل ســودبخش های اقتصادی کشــور اعم از دولتی و 
خصوصی از صد هزار میلیارد تومان فراتر نرفته، آیا این مســئله جایی برای نفس 
کشیدن تولید به جا گذاشته است.همچنین علی خدایی؛ نماینده کارگران با اشاره 
بــه اینکه در حال حاضر حقوق کارگران یک میلیون و 170 هزار تومان اســت، 
گفت: جایگاه حل مشکلات فقط در جلسه شورای عالی کار نیست ، شورای عالی 
کار حلال تمام مشکلات کشور نیست ، بلکه عمل به مفاد قانون کار باید صورت 
گیرد. وی با  اشاره به اینکه دریافتی خالص یک کارگر، یک میلیون و 172 هزار و 
660 تومان است، افزود:حداقل دستمزد 930 هزار تومان است، 150 هزار تومان 
مجموع بن و حق مسکن و 120 هزار تومان حق اولاد است و غیر از این دریافتی 
دیگری نداریم. نماینده کارگران خطاب به نماینده کارفرمایان گفت: چرا در شورای 
گفت وگــو با دولت فریاد نمی زنید. مطابق ماده 41 قانون کار تکلیف شــده تا دو 
نفر بصیر و مطلع در شــورای عالی کار حضور داشــته باشند و در همین جا است 
که بی طرفی دولت به هم می خورد. علیرضا محجوب، رئیس فراکســیون کارگری 
مجلس نیز درباره دســتمزد کارگران گفت: گزارش شورای عالی کار از سال 40 
به بعد موجود است. نظریه حداقل دستمزد ، برای این است که کارگر از گشنگی 

نمیرد و بدون لباس و بی جا نباشد.

اعتراف نماینده دولت
 به سطح پایین دستمزد کارگران

مجری طرح توســعه پایدار صید فانوس ماهیان 
گفت: کاهش میزان ذخایر در آبهای کم عمق جنوب 
ربطی به فعالیت شناورهای صیادی ندارد، بلکه صید 

بی رویه قاچاق صیادان سنتی علت اصلی است.
سیدحسین حسینی در گفت وگو با فارس، در پاسخ به 
اینکه شــنیده می شود به دلیل فعالیت بیش از حد و تعداد 
زیاد کشــتی های صیادی چینــی در آبهای جنوب، ذخیره 
ماهیان برای صید بومی و ســنتی به شدت کاهش یافته، با 
رد این موضوع گفت: تمام کشتی های صیادی فعال در آبهای 
جنوب تحت حاکمیت جمهوری اسلامی ایران و با پرچم ایران 
است که برای فعالیت باید گواهی ثبت سازمان دریانوردی 
و ســازمان شیلات را مطابق چارچوب و آئین نامه های صید 

و صیــادی دریافت کنند و اگر هم کشــتی ای تحت عنوان 
چینی یاد می شود، قطعا شریک تجاری طرف ایرانی است. 
وی همچنین به این نکته اشــاره کرد که شــناورهای 
صیادی در عمق بالای 200 متر فعالیت می کنند که ربطی 
به محدوده برداشــت صیادان سنتی ندارد، چرا که صیادان 
سنتی در عمق های کم با گونه های متفاوت و محدوده های 

متفاوت فعالیت می کنند.
این مسئول در سازمان شیلات همچنین خاطرنشان کرد 
که طبق برآوردهای انجام شــده، ما 2/3 میلیون تن ذخیره 
فانوس ماهیان در آبهای عمق بالای 200 متر داریم که سالانه 
امکان برداشت 200 تا 300 هزار تن آن وجود دارد و تا چند 
سال گذشته همین میزان هم برداشت نمی شد، اما در سه 

سال اخیر توانسته ایم تکنولوژی و سرمایه مورد نیاز برداشت 
اینگونه ماهی ها را فراهم کنیم. 

حسینی تأکید کرد: برداشت شناورهای صیادی ربطی 
به فعالیت شــناورهای ســنتی ندارد و علت کاهش ذخایر 
ماهیان جنــوب در آبهای کم عمق به صید بی رویه صیادان 
غیرمجاز که بدون اجازه شیلات با شناورهای کوچک فعالیت 

می کنند برمی گردد. 
وی در پاســخ به این ســؤال که چه کاری برای تقویت 
ذخایر آبهای جنوب انجــام داده اید، گفت: وضعیت آبهای 
جنوب با آبهای خزر متفاوت است و سعی کرده ایم علاوه بر 
کنترل نظارت برای جلوگیری از صید غیرمجاز و ممنوعیت 
صیــد مخرب، پــرورش ماهی در قفــس را در این منطقه 

توسعه دهیم. 
مجری طرح توسعه پایدار صید فانوس ماهیان همچنین 
صیــد فانوس ماهیان را برای تولید و فرآوری غذای ماهی و 
آرد ماهی بســیار مهم دانست و گفت: در حال حاضر 20 تا 
30 درصد نیــاز غذای واحدهای پرورش ماهی را در داخل 
تأمین می  کنیم و مابقی وارداتی است که امیدواریم به مرور 

بتوانیم تمام نیاز را از طریق داخل تأمین کنیم. 
گفتنی اســت برخی معتقدند به دلیل فعالیت بی رویه 
کشــتی های صیادی چینی در آبهای خلیج فارس، ذخایر 
این دریا کاهش یافته به طوری که صیادان بومی و ســنتی 
در هر بار صید امکان صید ماهی نداشته و در عمل چیزی 

عایدشان نمی شود.

یک مسئول:

صید بی رویه و غیرمجاز عامل کاهش ذخایر ماهیان جنوب است

یک فعال اقتصاد مقاومتی بعد از بازنشستگی با استفاده از پرورش 
کبک توانسته ماهانه به سه میلیون تومان سود از این طریق کسب کند. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، گوشت کبک به دلیل چربی و کلسترول 
بسیار پایین از بروز بیماری  های قلبی- عروقی پیشگیری کرده و به دلیل غنی 
بودن از پتاسیم، مصرف به اندازه  آن برای افراد با فشار خون بالا مانعی ندارد.
این گوشــت می  تواند نیاز بدن به فسفر، منیزیم، آهن و گوگرد را تامین 
کند و به تقویت حافظه و قوای جنســی بیفزاید و ضعف عمومی بدن را هم 

برطرف سازد.
جگر خام این پرنده برای بیماران صرعی و زهره او برای تقویت چشم مفید 
است که آن را با قدری روغن زیتون رقیق کرده و در چشم می چکانندکه چشم 

را بسیار شفاف و قوی می سازد.
داوود آزاد دل  انگیــزه خود را از این کار علاقه به پرندگان به ویژه کبک 
می دانــد و می گوید با ایــن کار می خواهم با تولید انبوه آن هم به درآمدزایی 

مناسب برسم و هم به خودکفایی کشور در زمینه کبک کمک نمایم.
وی در ادامه می گوید: دوره پرورش کبک به نســبت سایر پرندگان کمی 
بیشتر است. کبک در سنین 3-4 ماهگی برای کشتار و در سن 6-7 ماهگی 
برای تخم گذاری آماده می شود. این در حالی است که مثلا بلدرچین در 40 
روزگی به سن کشتار و 50-45 روزگی به سن تخم گذاری می رسد. تخم گذاری 

کبک ها دوره ای است. 
این بازنشسته فعال اقتصاد مقاومتی می گوید: فعلا در اول راه هستم اما با 
ایــن وجود از درآمدم راضیم. بعد از دادن هزینه های آب و برق و کارگر برای 
خودم میانگین ماهی ســه میلیون تومان می ماند که از این درآمدم در دوره 
بازنشستگی خودم راضی هستم.آزاد دل  بیان می کند: در بازاریابی موفق بوده ام 
و محصولات را به استان های همجوار تهران نیز ارسال می کنم و حتی بعضی 
وقت ها کم هم می آورم. ماهی سه هزار عدد جوجه تولید می کنم که توانایی 
نگهداری همه اینها را در سالن 500 متری خودم ندارم بنابراین این جوجه ها 
را می فروشــم. شروع کار با راه اندازی یک کارگاه کوچک بسیار به صرفه تر از 

شروع با ایجاد کارگاه های بزرگ است. 
وی ادامه می دهد: در ایران برای کشــتار کبک به صورت صنعتی اقدامی 
صورت نگرفته است و این برای پرورش دهندگان کبک یک معضل است، که 
سبب می شود پرورش دهنده حتما در مزرعه خود فضایی برای کشتارگاه در 
نظر گرفته و کار کشتار را خود در مزرعه انجام دهد، و این موضوع هزینه هایی 

برای پرورش دهنده به وجود می آورد.
این فعال اقتصاد مقاومتی در آموزش به جوانان می گوید: بر اساس ضوابط 
نظام دامپروری کشور در ابتدا باید از سازمان جهاد کشاورزی استان مربوطه 
پروانه تاسیس گرفت؛ بنابراین بهتر است قبل از تهیه زمین برای ایجاد مزرعه 
پرورش کبک به واحد صدور پروانه معاونت امور دام ســازمان جهادکشاورزی 
اســتان مراجعه و با کارشناسان مذاکره کرده تا با درنظرگرفتن ضوابط نظام 

دامپروری کشور، اقدامات لازم انجام شود. 
آزاد دل  بیــان می کند: بعــد از دریافت موافقت اصولــی باید با ادارات 
دامپزشکی، محیط زیســت، میراث فرهنگی، امور اراضی درباره بلامانع بودن 
ایجاد واحد پرورشــی کبک، هماهنگی های لازم انجام شود.  پرورش کبک با 
خرید گله مولد مادر که باید در سن پنج ماهگی باشد شروع می شود. پس از 
خرید گله مولد و نگه داشتن گله در یک سیکل 50 روزه نوری فعالیت کبک 
برای تخم گذاری آغاز می شود. این سن بهترین زمان برای تخم گذاری است. 
کبک در هفت ماهگی به بلوغ جنسی و در چهارماهگی به بلوغ وزنی می رسد.
وی ادامه می دهد: اقتصاد مقاومتی طرح بســیار خوبی است و الان بسیار 
از شرایطم راضی هستم. ای کاش زودتر بازنشسته می شدم. چون کارمند بودم 
نمی توانستم به خوبی در این عرصه فعالیت کنم اما به محض اتمام بازنشستگی 
توانستم برای راه اندازی مزرعه پرورش کبک برنامه ریزی کنم. جوان ها باید قدر 
لحظه های خویش را بدانند و نگویند که کار نیست. پشت میز نشینی عادت 

و فرهنگ بدی شده است که به جان جوانان ما افتاده است.

موفقیت یک کارآفرین با استفاده 
از الگوی اقتصاد مقاومتی

درپی درج مطلبی در صفحه 4 روزنامه کیهان مورخ 
96/12/20 مبنی بر مغایرت ســخنان رئیس جمهور با 
آمارهای بانک مرکزی درباره کســری بودجه، روابط 
عمومی این بانک جوابیه ای ارسال کرده که به همراه 

پاسخ کیهان ازنظر خوانندگان می گذرد:
1- براساس جداول قانون بودجه کل کشور منابع بودجه 
عمومی شــامل درآمدهای عمومی، واگــذاری دارایی های 
ســرمایه ای و واگذاری دارایی های مالــی و مصارف بودجه 
عمومی شامل هزینه های جاری، تملک دارایی های سرمایه ای 
و تملک دارایی های مالی می باشــد. زمانی دولت در تامین 
مصارف بودجه عمومی دچار کســری می باشــد که توانایی 
پرداخــت از محل منابع پیش بینی شــده درقالب مصوبات 
مندرج در قانون بودجه و ظرفیت های قانونی تعیین شــده 
برای دولت را نداشته باشد. این درحالی است که بررسی های 
صورت گرفته نشان می دهد که تراز منابع و مصارف بودجه 
دولت در ده ماهه ابتدایی سال 1396 تماماً مطابق با مصوبات 
قانون بودجه ســال 1396 می باشد و درواقع دولت توانسته 
مصارف خود را از محل منابع مصوب در قانون بودجه تامین 
کند... سخنان رئیس جمهور محترم درخصوص عدم کسری 
بودجــه دولت نیز ناظر بر تراز بودن منابع و مصارف بودجه 
عمومی مطابق بر مصوبات قانون بودجه کل کشور بوده است.
2- وضعیــت تراز مالی دولــت در دو طبقه بندی »تراز 
عملیاتــی« و »تــراز عملیاتی و ســرمایه ای« گزارش دهی 
می گــردد که هر یک کارکرد تحلیلی خــاص خود را دارد. 
درخصوص تراز عملیاتی و سرمایه ای دولت که در یادداشت 
روزنامه کیهان مورد تاکید قرار گرفته اســت، وضعیت مالی 

دولت را با توجه به درآمدهای عمومی و واگذاری دارایی های 
سرمایه ای و پرداخت های جاری و عمرانی نشان می دهد که 
درنهایت کسری این تراز با خالص واگذاری دارایی های مالی 
)خالص واگذاری دارایی های مالی و تملک دارایی های مالی( 
جبران می شود. مادامی که ردیف های درآمدی ذیل واگذاری 
دارایی های مالی دولت )عمدتاً شــامل انتشــار اوراق مالی 
اسلامی، واگذاری شرکت های دولتی و تنخواه گردان خزانه( 
مازاد بر مقادیر مندرج در قانون بودجه و سقف تعیین شده 
برای برداشت از حساب خزانه نزد بانک مرکزی نباشد، عملکرد 

مالی دولت منضبط و بدون کسری خواهد بود.
3- روزنامه کیهان پایین بودن بودجه عمرانی در ده ماهه 
ابتدایی ســال 1396 را به عنوان اتفاق ناگواری در عملکرد 
مالی دولت دانسته و آن را مسبوق به سابقه در دولت روحانی 
دانسته اســت. ســهم پرداخت های عمرانی طی سال های 
1392-94، علیرغم ســقوط قیمت جهانــی نفت، از ثبات 
نسبی )عدم کاهش قابل توجه پرداخت های عمرانی متناسب 
با کاهش قیمت جهانی نفت خام( برخوردار بوده است. ضمن 
آن که بررســی عملکرد دولت یازدهم در سال 1395 نشان 
می دهد که همزمان با به ثمر نشســتن آثار توافقنامه برجام 
و افزایش قابل ملاحظه تولید و صادرات نفت، پرداخت های 
عمرانی دولت از بهبود قابل توجه برخوردار شده و با افزایش 
54/8 درصدی نســبت به سال 1394 به 421 هزار میلیارد 
ریال در ســال 1395 افزایش یافته و ســبب شده است که 
ســهم پرداخت های عمرانی از کل مصارف در این ســال به 
حــدود 15 درصد افزایش یابد. بعلاوه عملکرد پرداخت های 
عمرانی دولت در ده ماهه ابتدایی ســال جاری نیز با تحقق 

50 درصدی همراه بوده است.
 کیهان: طبق آمار رســمی بانــک مرکزی تراز 
عملیاتی و سرمایه ای کشور 26/640- میلیارد تومان 
مصوب شــده بود که عملکرد دولــت در این زمینه 
33/510- میلیارد تومانی بوده اســت، یعنی حدود 
هشت هزار میلیارد تومان بیش از رقم مصوب شده، 
کسری داشته ایم و مشخص نیست چگونه نویسنده 
این توضیحات مدعی تطابق عملکرد دولت با قانون 

بودجه می باشد. 
در ادامه این توضیحات به این مسئله  اشاره شده 
که با اضافه کردن واگذاری های دارایی مالی و تملک 
دارایی های مالی، کسری جبران می شود، که در پاسخ 
بایــد گفت بله، اگر موارد مذکور را به تراز عملیاتی و 
سرمایه ای اضافه کنیم این رقم مثبت می شود ولی آنچه 
بیانگر کسری دخل و خرج دولت بوده و مبنای کسری 
یا مازاد در بودجه می باشــد، خود تراز بوده و خالص 
واگذاری دارایی های مالی نه تنها برآیند درســتی از 
وضع دخل و خرج دولت ارائه نمی دهد، بلکه می تواند 
موجب گمراهی در شناخت نقاط ضعف بودجه ریزی 

کشور شود. 
در بخش بودجــه عمرانی، نویســنده به جای 
پاسخگویی به نقد کیهان که گفته بود حدود 30 هزار 
میلیارد تومان از بودجه عمرانی پرداخت نشده، صرفا 
به دلایل ناتوانی مالی  اشاره کرده که توجیه مناسبی 
نیســت. چراکه دولت با هرگونه کمبودی درخصوص 
درآمدهایش، ابتدا بودجه عمرانی را گوشــت قربانی 

می کند.   یکــی از تناقضات این جوابیه در همین جا 
مشخص می شود، نویسنده محترم که در عبارت قبلی 
علت پرداخت نشدن بودجه عمرانی را کاهش منابع 
نفتی اعلام کرده بود در ادامه اعلام می کند طی دو سال 
اخیر درآمد نفتی افزایش قابل ملاحظه ای داشته است!! 
نکته دیگر اینکه  اولین معیار علمی برای سنجش 
تحقق  عمرانی،  بودجــه  دولت درخصوص  عملکرد 
پرداخت هاســت، وقتی در دولت فعلی طی بیش از 
چهار سالی که از عمر آن می گذرد، به طور میانگین، 
سالانه 60 درصد این بودجه ها پرداخت نشده، دیگر چه 
معنی دارد رقم مطلق بودجه عمرانی یکسال را با سال 
دیگر مقایسه کنیم! اگر بنا به سیاسی نگری باشد، بله، 
بودجه عمرانی با افزایش رقم مواجه شده اما اگر بدون 
پیش داوری بخواهیم نگاه کنیم باید بگوییم دولت به 
تعهدات خود درباره بودجه عمرانی پایبند نبوده و بد 

عمل کرده است. 
در پایان  اشاره ای به بحث برجام خواهیم داشت که 
در نوشته بانک مرکزی هم به آن  اشاره شده و با توجه 
به اینکه ما هنوز در مسائل بانکی تحت فشار هستیم 
و حتی وزیر امور خارجه اعلام کرده بود نمی توانیم یک 
حساب در انگلیس باز کنیم یا معاون ایشان )عباس 
عراقچی( که اخیرا گفته بود: »ایران برجام را داستانی 
موفق نمی داند چرا که از آن بهره مند نشده و تحریم ها 
برداشته نشده اســت.« تعریف نوشته بانک مرکزی 
از برجام با عبارت: »به ثمر نشســتن آثار توافقنامه 

برجام...« منطقی به نظر نمی رسد. 

جوابیه بانک مرکزی درباره خبر کسری بودجه و پاسخ کیهان
عضو هیئت  رئیســه اتحادیه طلافروشان گفت: در فروش نوروزی 
امسال رکودی بی سابقه در زمینه فروش طلاهای زینتی ایجاد شده است.

محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: معمولا در ماه های رجب 
و شعبان به واسطه اعیاد متعدد مذهبی خرید طلاهای زینتی توسط مردم رونق 
می گیرد، زیرا در این مدت ازدواج جوانان باعث می شود حجم تقاضا در این بازار 

بیشتر شود.
وی ادامه داد: برهمین اساس شاید در روزهای گذشته کمی شرایط نسبت 
به ماه های قبل بهتر شــده باشــد، اما در حالت کلی بازار طلا و مصنوعات طلا 
همچنان در رکود اســت و این رکود به گونه ای اســت که طی ســال های اخیر 

بی سابقه بوده است.
عضو هیئت  رئیسه اتحادیه طلافروشان با بیان اینکه شرایط اقتصادی مردم 
به گونه ای نیست که توان خرید طلای زینتی را داشته باشند، اظهار کرد: البته 
افزایش قیمت طلا هم در کاهش توان خرید مردم تاثیرگذار بوده و برهمین اساس 

مردم به سمت بدلیجات می روند.

عضو هیئت  رئیسه اتحادیه طلافروشان:

رکود بی سابقه در بازار
طلاهای زینتی ایجاد شده است


